
Výročná správa  

o činnosti Združenia pacientov s pľúcnou hypertenziou, o.z. za rok 2022 

Pľúcna artériová hypertenzia predstavuje jednu z foriem zvýšeného krvného tlaku v pľúcnych 
tepnách. Je to hendikepujúce, oslabujúce a smrteľné ochorenie. Vážne ovplyvňuje schopnosť človeka 
vykonávať väčšinu bežných činností každodenného života. Hlavnou úlohou združenia je v 
čo  najväčšej miere pomôcť pacientom organizovaním spoločných stretnutí zameraných na edukačnú 
a rehabilitačnú činnosť, psychologickú a sociálno-právnu pomoc ako aj snaha o zlepšenie sociálnych 
a zdravotných podmienok. Pre zriedkavý výskyt je o tomto ochorení verejnosť stále málo 
informovaná, preto dôležitým cieľom Združenia  pacientov s pľúcnou hypertenziou je šírenie 
povedomia o pľúcnej hypertenzii medzi širokou verejnosťou. 
 

Združenie pacientov s pľúcnou hypertenziou, o.z. vzniklo 5.3.2010. Za účelom väčšej informovanosti 
organizujeme v združení nielen pacientov, ale aj rodinných príslušníkov, lekárov, zdravotníkov 
a priateľov. Sme aktívnym členom European Pulmonary Hypertension Association, Eurordis, 
Slovenskej aliancie zriedkavých chorôb, Asociácie na ochranu práv pacientov Slovenska, 
podporujeme OZ Zriedkavé choroby. Spolupracujeme s viacerými pacientskymi združeniami na 
Slovensku a v zahraničí.  
 
Členovia Rady ZPPH:  

 -Mgr. Iveta Makovníková – predsedníčka  

 -Ing. Jana Guráňová - podpredsedníčka 

 -Ing. Katarína Hrbáčiková – členka  

 -Ing. Lukáš Gondáš – člen 

 - Marta Čerepkaiová - člen  

 

Členovia kontrolnej komisie: 

 -Pavol Marko – predseda 

 - PaedDr. Anna Babková - členka  

- Ján Ďuriš - člen  

 

V súčasnej dobe má združenie 84 členov. 

Aktivity uskutočnené v roku 2022: 
 

1. Podujatia na zvýšenie povedomia o PH 

 

Deň zriedkavých chorôb 

K Dňu zriedkavých chorôb sme na sociálnych sieťach Facebook, Twitter viedli kampaň na zvýšenie 
povedomia o zriedkavých chorobách, ktorú spustil Eurordis.  Pri tejto príležitosti vznikla v 
spolupráci s Rare Disease Day platformou aj digitálna knižka preložená do 28 jazykov, vrátane 
slovenčiny. Bol to Príbeh o priateľstve, ktorý približuje deťom ako sa cítia deti so zriedkavým 
ochorením v kolektíve a ako im môžu pomôcť. 

 

https://www.phaslovakia.org/uploads/7/3/3/0/73300465/pr%C3%ADbeh-o-priate%C4%BEstve-2.pdf


Diskusné fórum o PAH  

Od roku 2017 sa pravidelne stretávame so študentmi tretieho ročníka Strednej zdravotnej školy v 

Lučenci. Posledné dva roky sme boli nútení uskutočniť stretnutie prostredníctvom webinára. Témy 

o  PAH a všetko, čo s tým súvisí (I. Makovníková)ako aj o transplantáciách a darcovstve orgánov (J. 

Guráňová) boli doplnené krátkymi pacientskymi príbehmi. Janka Guráňová hovorila aj o možnostiach 

adopcie  a predstavila svojho 14 mesačného  synčeka. Celý webinár bol zostavený na dve vyučovacie 

hodiny. Zúčastnili sa ho dve triedy. Veríme, že v budúcom roku sa diskusné fórum uskutoční  už 

prezenčnou formou, pretože  kontakt je dôležitý. 

Napísali o nás: https://szslucnalc.sk/?p=14983 

Svetový deň  pľúcnej hypertenzie 

10.  výročie Svetového dňa  pľúcnej hypertenzie sme si  pripomenuli viacerými podujatiami v rámci 

európskej kampane „Get breathles for PH“. V polovici  apríla sme spustili kampaň na sociálnych 

sieťach. Požiadali sme o nasvietenie dôležitých budov v hlavnom meste na modro. 5. mája sa 

rozsvietil vo farbe PH Prezidenský palác a nám. M.R. Štefánika pri OC Eurovea.  

Hlavným podujatím bol výstup na Chmeľovú. V predvečer výstupu 6. mája sa v Hoteli Vršatec 

uskutočnil informačný seminár o PAH a význame výstupu. Niesol sa pod názvom Zázraky sa občas 

dejú. Hlavným lektorom bol MUDr. Milan Luknár, ktorý sa zameral na novú liečbu PH. V sobotu  7. 

mája  sa v sprievode štábu RTVS uskutočnil výstup 45 účastníkov na Chmeľovú s fotografiami 

pacientov. Počet turistov bol odrazom predchádzajúcich pandemických rokov, počas ktorých sa akcie 

neuskutočnili. Generálnym partnerom podujatia bol Janssen. Ďalší partneri Bayer HealthCare, MSD, 

AOP Healt, Hotel Vršatec. 

Ďalšou podporou v informovaní o PH bol náš bežecký tím, ktorý sa tohto roku rozhodol, že ukáže 

svoju podporu aj v zahraničí. Vltava Run bol štafetový beh na 360 km zo Šumavy do Prahy. Uskutočnil 

sa v dňoch 14.-15. mája. Členovia tímu po ukončení súťaže navštívili v Prahe člena nášho združenia  

Tomáša Falba po transplantácii pľúc.  

www.rtvs.sk/televizia/archiv/14048/328286#1171 
Video:  
https://www.youtube.com/watch?v=cE4uhgYTKsM&t=10s 
 

Športové podujatia 

Už niekoľko rokov nám zachovávajú priazeň športovci, ktorí reprezentujú naše združenie v tričkách 

kampane Get breathless for PH na rôznych bežeckých súťažiach. Ich počet, aktivita a ochota neustále 

rastie. Pochopili potrebu šírenia informácií  a zviditeľnili  PH prostredníctvom  bežeckých súťaží nielen 

na Slovensku, ale aj v susedných krajinách (Česko, Maďarsko). Tohto roku odbehli viac ako 30 súťaží 

ako kolektívy, či jednotlivci. Najväčšiu odozvu majú štafetové behy na dlhé trate a maratóny. 

Pre nás najvýznamnejším podujatím bol štafetový beh „Od Tatier k Dunaju“, ktorý sa konal v polovici 

augusta.  12-členný tím odbehol  v tričkách kampane Get breathless for PH, pod názvom Pacienti 

s pľúcnou hypertenziou 345 km  trasu z Jasnej do Bratislavy za necelých 33 hodín. Na svojich chrbtoch 

niesli našich pacientov s PH ako vzájomnú podporu. Prišli sme ich privítať do cieľa, poďakovať za 

skvelú prácu a povzbudiť.  

https://szslucnalc.sk/?p=14983
https://www.rtvs.sk/televizia/archiv/14048/328286#1171
https://www.youtube.com/watch?v=cE4uhgYTKsM&t=10s


Okrem bežeckých súťaží PH zviditeľňovali aj ďalší naši fanúšikovia, rodinní príslušníci a členovia 

združenia  počas rôznych turistických výstupov a iných športových aktivít. Spontánne sa rozbehla  

informovanosť na Orave formou turistiky v Západných Tatrách a spinningu. 

 

2. Aktivity pre členov ZPPH 

 

Edukačno-rekondičný pobyt 
 

Edukačno-rekondičný pobyt sa už tradične uskutočnil   v Kúpeľoch Sliač 21.-26. augusta. Pobytu sa 
zúčastnilo 16 členov združenia. Program pozostával z edukačnej a rekondičnej časti ako zvyčajne. 
Napriek tomu sa pobyt trochu líšil od iných rokov. Mali  sme k dispozícii dve procedúry denne plus k 
tomu naše aktivity, takže program bol pestrý a užili sme si ho naplno.  

V deň príchodu sme sa zúčastnili vynikajúcej hudobno-recitačnej lahôdky v podaní herečky Evy 
Pavlíkovej, z ktorej sme mali krásny kultúrny zážitok. Hodnotnú prednášku pani primárky 
nefrologického transplantačného oddelenia Roosveltovej nemocnice v Banskej Bystrici MUDr. Evy 
Lackovej si nikto nenechal ujsť. Rozšírili sme si vedomosti o transplantácii orgánov. Prekvapila nás 
správa o príprave na tehotenstvo pacientiek  pred transplantáciou  a úspešné popôrodné stavy 
tehotenstve po transplantácii. Prekvapilo nás, že v Banskej Bystrici sa už mladé pacientky pripravujú. 
Prezentácia bola veľmi zaujímavá a účastníci mali množstvo otázok. Na záver  si slovo vyžiadala pani 
Oľga Štefanická (Šanca pre pečeň). Rooseveltova nemocnica v Banskej Bystrici v spolupráci so 
Slovenskou hepatologickou spoločnosťou v auguste spustila preventívny skríning pečene pod názvom 
Sirius, ktorého cieľom je odhaliť ochorenie pečene vo včasnom štádiu, keď je ešte liečiteľné. Pretože 
Slovensko je na 1. mieste vo svete vo výskyte cirhózy pečene, vyzvala nás o zapojenie sa do tejto 
akcie. 
A aby sme urobili radosť našim dámam, pripravili sme pre nich dve hodinky krásy s Mary Kay pod 
vedením Mgr. Evy Koperovej na tému lifting očného okolia. Pod odborným dohľadom  sa 
žienky  naučili ako sa starať o spomalenie starnutia. 

Telocvičňu sme využili len dvakrát, nakoľko program bol skutočne nabitý. A napriek tomu, že v tomto 
roku cvičili bez odborného lektora, išlo nám to veľmi dobre. Kombinácia pilatesu a jogy bola veľmi 
príjemná. Doplnili sme to vychádzkami v kúpeľnom parku, každý podľa svojich možností. Aby sme 
toho nemali málo a vzdelávali sa nielen v odbore medicíny, urobili sme si výlet s historickým 
námetom. Navštívili sme artikulárny kostol v Hronseku a výstavu o Medenom hámri v Banskej 
Bystrici. Obidve miesta boli skutočne výnimočné. Nechýbala ani vychádzka v centre Bystrice a na 
záver nám výborne padla výborná večera s občerstvením v Pizzerii Evijo. Počas pobytu sme mali 
večernú grilovačku, tanečné večery a posedenia. 

Valné zhromaždenie, pracovné zasadnutia 

Po výstupe na Chmeľovú sa 8. mája v Hoteli Vršatec uskutočnilo valné zhromaždenie. Valné 

zhromaždenie viedla Anna Kráľová, o činnosti združenia za volebné obdobie informovala 

predsedníčka Iveta Makovníková a predstavila plán práce na ďalší rok.  Počas valného zhromaždenia 

sa uskutočnila voľba členov Rady ZPPH. Do rady boli zvolení noví členovia Marta Čerepkaiová a Lukáš 

Gondáš. Následne si členovia rady opätovne zvolili za predsedníčku I. Makovníkovú 

a podpredsedníčku J. Guráňovú. 

Počas roka sa uskutočnili 4 zasadnutia Rady ZPPH a 16 pracovných stretnutí. Na záver roka sme  

obnovili stretnutie s partnermi. V rámci pracovnej večere sme vyhodnotili celoročnú činnosť 



a predstavili sme im plán práce na nasledujúci rok. Poďakovali sme im za podporu formou malého 

darčeka. Po príjemnej diskusii všetci prijali pozvanie na večeru.  

Počas roka bolo poskytnutých pacientom celkom 15 poradenstiev.  

3. Informovanosť a rozširovanie členskej základne 

 

Výročná európska konferencia PH, valné zhromaždenie PHAE 

 

Z dôvodu pandémie sa výročná európska konferencia PH aj valné zhromaždenie PHAEurope 

presunulo z roku 2021 na marec 2022, napriek tomu sa konalo online prostredníctvom aplikácie 

ZOOM. Na prípravách sme sa podieľali  niekoľko týždňov.  Počas týždňa odznelo 11 prezentácií, ktoré 

celej konferencii predchádzali. Z toho vyplývalo aj veľa úloh na získanie finančného príspevku  pre 

združenie, príprava otázok pre lektorov, postavenie virtuálneho stánku s našimi brožúrami, letákmi a 

videonahrávkami. Konferencie sa za naše združenie zúčastnili Peter Makovník a Jana Guráňová. Počas 

2-dňovej konferencie si vypočuli lektorov – špičkových odborných lekárov, reprezentantov priemyslu, 

ale aj pacientov, ktorí odpovedali na naše otázky  k rôznym témam (liečba CTEPH a PH v USA, o 

cvičení, sexe a antikoncepcii, detskej PH, o výžive,  ajurvéde).  

Valné zhromaždenie sa uskutočnilo na dvakrát. V januári bola voľba členov rady PHAE. Ďalšie 

valné zhromaždenie sa uskutočnilo 16. marca po skončení konferencie. Okrem vyhodnotenia činnosti 

a plánu práce na rok 2022 bolo vyhodnotených 10 TOP  združení s najväčším počtom aktivít. ZPPH sa 

umiestnilo na 7. mieste (spomedzi 22 krajín). Tiež bol predstavený revidovaný projekt  Výva do akcie 

(„Call to Action – renewal“ ), ktorý plánovali predstaviť v apríli 2022 v Europarlamente. 

 

V novembri sa uskutočnila ďalšia konferencia v Barcelone, no tejto sme sa po prvýkrát nezúčastnili zo 

zdravotných dôvodov. 

Informovanosť pacientov 

Neustále sa snažíme rozširovať našu členskú základňu. Aby sme viac motivovali pacientov vstúpiť do 

združenia, snažíme sa im priblížiť našu činnosť prostredníctvom tlačových a obrazových materiálov, 

prostredníctvom webovej stránky a sociálnych sietí Facebook a Twitter.  V Centre pre PAH na NÚSCH 

sa staráme o propagáciu prostredníctvom nástenky a  prísunom edukačného a informačného 

materiálu vo všetkých centrách na Slovensku.  

Obnovili sme kontakt s Centrom pre PAH vo VÚSCH. Informovali sme ich o aktivitách, ktoré 

opakovane pripravujeme pre pacientov.  

Súhrn aktivít sme uverejnili v  koncoročnom čísle PH magazínu Fialka.  

V roku 2022 sme získali 8 nových členov. 

4. Zlepšenie podmienok 

 

Európske projekty 

ZPPH sa aktívne zapájalo do tvorby nasledujúcich európskych projektov, ktoré koordinovala PHA 

Europe, a to formou dotazníkov a pripomienok.   

 



Výzva do akcie 

PHA Europe spustila v roku 2012 výzvu do akcie v Európskom parlamente. Na zasadnutí ZPPH 

zastupoval  MUDr. Milan Luknár. Po 10 rokoch vznikla potreba predložiť novú revidovanú výzvu, 

nakoľko sa podmienky zmenili. 26. apríla 2022 sa pri okrúhlom stole  v Európskom parlamente v 

Bruseli zišli zástupcovia rôznych pacientskych združení, regulačných orgánov a farmaceutických 

spoločností spolu s lekárskou revíznou komisiou, ktorej predsedal prof. Marc Humbert, aby oficiálne 

predstavili nový pozičný dokument. Podujatie bolo jedným z prvých stretnutí organizovaných v 

Európskom parlamente a bolo to úplne prvé a vlajkové podujatie záujmovej skupiny MEP Lung Health 

Group. PHA Europe je jeho súčasťou a spolupracuje s ďalšími združeniami pacientov s pľúcnymi 

chorobami - Európska respiračná spoločnosť (ERS). Účastníci odôvodnili výzvu a upriamili pozornosť 

na potreby kvalitnejšej diagnostiky a liečby PH.  

Nové usmernenia  

Dlho očakávané nové usmernenia ESC/ERS pre diagnostiku a liečbu pľúcnej hypertenzie boli 
predstavené v lete počas výročného kongresu ESC v Barcelone. Pracovná skupina pre nové 
usmernenia vynaložila v posledných dvoch rokoch enormné úsilie na aktualizáciu predchádzajúcich 
usmernení, ktoré boli zverejnené v roku 2015. Bolo to vôbec prvýkrát, čo sa zástupcovia pacientov 
zúčastnili na takomto prieskume a PHA Europe bola súčasťou tejto práce.  

https://europeanlung.org/wp-content/uploads/2022/09/Diagnosing-and-treating-PH-Understanding-
the-professional-guidelines-EN.pd 

Protest 

Dňa 22. júna sme svojou účasťou pred parlamentom podporili protestnú tlačovku AOPP proti 
zníženiu dostupnosti bežných liekov, používaniu lacnejších a nedostatočne efektívnych 
zdravotníckych pomôcok a vylúčeniu pacientov z poradných orgánov.  

Šiesta celoslovenská pacientska konferencia 

V dňoch 25.-26. novembra sa uskutočnila 6. celoslovenská pacientska konferencia, ktorej 

organizátorom bola Asociácia na ochranu práv pacientov (AOPP). Program sa týkal manažmentu 

pacienta - cesty od diagnostike k liečbe. O tejto problematike diskutovali zástupcovia zdravotníckych 

inštitúcií - poisťovní, ambulantných a nemocničných lekárov, lekárnikov, kúpeľníctva, výrobcov liekov. 

Druhý deň konferencie bol venovaný manažmentu a ceste pacienta v rámci jednotlivých diagnóz, 

ktorú predstavili zástupcovia pacientskych organizácií. Iveta Makovníková predstavila Výzvu do akcie, 

ktorá sa konala v apríli v Europarlamente. Zvýraznila potreby pacientov a zdravotníkov pri diagnostike 

a liečbe PH na Slovensku. Pripravili sme letáky a brožúry Výzvy do akcie, ktoré sme distribuovali 

tvorcom zdravotných politík.  

Vo večerných hodinách prvého dňa konferencie sa konal galavečer, na ktorom sa odovzdávali 

ocenenia „Môj lekár“, „Moja sestra“. Na základe nominácií pacientov a širokej verejnosti rozhodla 5-

členná porota menovaná predsedníctvom AOPP o udelení ocenenia 10 lekárom a 10 sestrám za ich 

obetavú prácu a prínos pre pacientov. Cenu "Môj lekár" si prevzal aj MUDr. Milan Luknár, PhD, 

ktorému sme prišli popriať ešte veľa trpezlivosti  a elánu v jeho ďalšej vynikajúcej práci pre pacientov 

s PH. Na záver sme poskytli rozhovor pre rádio Regina. 

https://aopp.sk/clanky/default/zlepsenie-manazmentu-cesty-pacienta-pomoze-skratit-cas-od-

diagnostiky-k-liecbe 

https://www.phaeurope.org/wp-content/uploads/call-to-action-april-2022.pdf
https://europeanlung.org/wp-content/uploads/2022/09/Diagnosing-and-treating-PH-Understanding-the-professional-guidelines-EN.pd
https://europeanlung.org/wp-content/uploads/2022/09/Diagnosing-and-treating-PH-Understanding-the-professional-guidelines-EN.pd
https://aopp.sk/clanky/default/zlepsenie-manazmentu-cesty-pacienta-pomoze-skratit-cas-od-diagnostiky-k-liecbe
https://aopp.sk/clanky/default/zlepsenie-manazmentu-cesty-pacienta-pomoze-skratit-cas-od-diagnostiky-k-liecbe


https://aopp.sk/clanky/default/pacienti-uz-po-siestykrat-ocenili-pracu-lekarov-sestier-cenu-

verejnosti-si-odniesli-kosicke-zdravotnicky 

 

https://www.zriedkavechoroby.sk/spravy/ocenenie-moj-lekar-ziskali-aj-dvaja-lekari-z-pracovisk-pre-

zriedkave-choroby/?fbclid=IwAR2Xtx4b9uIuhsUT7s3NBtY43Zza6qKN1KT8CJwaHkd7v4Xvkv0xIdMxjL4 

 

Projekty 

Finančné prostriedky na činnosť združenia získavame väčšinou z projektov, sčasti z 2% z daní, 

prípadne z darov.   Tohto roku sme podali 4 projekty na aktivity k Svetovému dňu PH, informačným 

kampaniam a vzdelávaniu pacientov. Všetky projekty boli úspešné.  

Sprostredkovali sme členom ponuku práce v projekte Active.me z nórskych fondov na pozíciu 

tzv.„trénera zdravia“ pre viac ako 60-ročných pacientov s vysokým tlakom a hladinou cukru. Ponuka 

platí aj na certifikáciu tejto práce. Jedna členka sa zapojila do projektu ako pacientka. 

2% z daní 

Uverejnili sme použitie zisku  2%  z dane v Obchodnom vestníku. Začiatkom jesene sme sa registrovali 

ako príjemcovia 2% z daní. Zisk z minulého roku  sme využili na edukačno-rekondičný pobyt pre 

členov ZPPH v Kúpeľoch Sliač.  Aj v budúcom roku plánujeme využiť príspevok na rovnaký účel. 

 
Vo Veľkom Krtíši,  31.12.2022 
 
Správu zostavila: Mgr. Iveta Makovníková 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

https://aopp.sk/clanky/default/pacienti-uz-po-siestykrat-ocenili-pracu-lekarov-sestier-cenu-verejnosti-si-odniesli-kosicke-zdravotnicky
https://aopp.sk/clanky/default/pacienti-uz-po-siestykrat-ocenili-pracu-lekarov-sestier-cenu-verejnosti-si-odniesli-kosicke-zdravotnicky
https://www.zriedkavechoroby.sk/spravy/ocenenie-moj-lekar-ziskali-aj-dvaja-lekari-z-pracovisk-pre-zriedkave-choroby/?fbclid=IwAR2Xtx4b9uIuhsUT7s3NBtY43Zza6qKN1KT8CJwaHkd7v4Xvkv0xIdMxjL4
https://www.zriedkavechoroby.sk/spravy/ocenenie-moj-lekar-ziskali-aj-dvaja-lekari-z-pracovisk-pre-zriedkave-choroby/?fbclid=IwAR2Xtx4b9uIuhsUT7s3NBtY43Zza6qKN1KT8CJwaHkd7v4Xvkv0xIdMxjL4


  
 

Čerpanie finančných prostriedkov ZPPH,o.z. 

za rok  2022 k 31.12.2022 

Príjmy Suma v € 

Členský príspevok  690,00 

2% z daní 4 879,04 

Refundácia chráneného pracoviska z UPSVaR 7 784,06 

Dary 6 595,00 

Zmluva s PHAE - preklady, web 4 200,00 

Refakturácia 650,00 

Ostatné 3 558,84 

Celkové príjmy 28 356,94 

  

Výdavky  Suma v €  

  

Služby   

PH magazín Fialka, fotodokumentácia 333,08 

Webstránka  179,29 

Antivírus licencia 17,45 

Reklama na sociálnych sieťach 200,51 

Letáky a brožúry 109,33 

Reklamné tričká 221,00 

Spolu 1060,66 

    

Prevádzkové náklady   

Nájomné 1 274,06 

Telefón, internet 447,08 

Poštovné 153,85 

Kancelárske potreby 52,26 

Bankové a iné poplatky 225,16 

Spolu 2 152,41 

  

Mzdy, odvody   

Mzdy pracovníkov, odmeny lektorom 6475,89 

Odvody 3 533,83 

Preklady, web 4 200,00 

Spolu 14 209,72 

Cestovné, diéty   

Pracovné stretnutia, zasadnutia Rady, školenia 370,69 

Kampane, semináre, kongresy, konferencie 558,92 

Spolu 929,61 



Podujatia   

Svetový deň PH, Valné zhromaždenie 7 722,86 

Edukačno-rekondičný pobyt 4 260,10 

Od Tatier k Dunaju - štafetový beh 1 950,00 

Celoslovenská pacientska konferencia 220,96 

Vyhodnotenie činnosti - pracovná večera 1 285,78 

Spolu 15 789,70 

  

Ostatné   

Členské príspevky 100,00 

Spolu 100,00 

    

Celkové výdavky 33 892,10 

    

Zostatok -5 535,16 

  
  

Príspevky v %   

        UPSVaR 31% 

        PHA Europe 28% 

        2% z dane 19% 

        Jannsen 9% 

        výťažok z WPHD 6% 

        AOP Orphan 4% 

        členovia ZPPH 3% 

 
 
Vypracovala:    Mgr. Iveta Makovníková 
Vo Veľkom Krtíši dňa 3.1.2023 


